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Eva Krbcová 

 

130 let na Hřebenkách 

stojí krásná vila 

nikdy by mě nenapadlo 

že bych tady žila 

 

A v té vile na Palatě 

žijem všichni jak ve vatě 

Jsou zde hezké pokojíčky 

pro dědy i pro babičky 

 

Personál je milý, hodný 

a tak tu ubíhá den po dni 

Všichni se tu dobře máme 

a tak kila přibíráme 

 

Pak cvičíme, tancujeme 

marně je však shazujeme 

 

Když nás bolí nohy, záda 

sestřička pomůže ráda 

prášek od ní uzdraví 

vlídný hlas nás pohladí 

 

Jsou zde různé aktivity 

které nás moc baví 



při některých posilujme své duševní zdraví 

 

Na jiné zas potřebujem 

mít šikovné ruce 

a pak můžeme vyrábět 

i dárky na Vánoce 

 

Děláme zde keramiku 

pletem koše, malujem 

na hezké koberečky 

řetízky tu háčkujem 

 

Na výlety, na besedy 

na kavárnu chodíme 

v létě se pak na parníku 

po Vltavě vozíme 

 

Ten, komu by pejsek scházel 

může si ho pohladit 

vždyť nás chodí každý týden 

na Palatu pozdravit 

 

Když Vám malá Megynka 

do náruče vyskočí 

srdíčko hned pookřeje 

slzy vstoupí do očí 

 



Ten, kdo si rád zanotuje 

tomu stačí maličko 

ten se může přihlásit 

do souboru Sluníčko 

 

Na lavičkách na zahradě 

usedáme rádi 

a všichni si vzpomínáme 

na to naše mládí 
 

 



OČNÍ JÓGA a prstový ČCHI KUNG 

Jedna z víkendových aktivit na úseku B je oční 

jóga a prstový čchi kung. Tyto aktivity vede Erika 

Čepelová – Hubáčková, která klientům po celou 

dobu cvičení individuálně pomáhá, aby cviky 

prováděli správně dle svých možností a zodpovídá 

případné otázky klientů. 

Oční jóga je soubor jednoduchých časově 

nenáročných pohybů očima, které fungují jako 

přirozená masáž oka a urychluje látkovou výměnu 

v oku a jeho okolí. Toto cvičení pokud je 

prováděno správně a pravidelně uvolňuje oční 

svaly a trénuje akomodaci oka (akomodace = 

schopnost oka vidět ostře různě vzdálené 

předměty, oční sval při tomto procesu mění 

optickou mohutnost oka vyklenutím nebo 

zploštěním čočky, tímto dochází k zúžení či 

rozšíření zornice). Každodenní cviční oční jógy 

pomáhá předcházet oční únavě.  

Jde tedy o soubor cviků, které jsou vedeny skrze 

krouživé pohyby, pohledy různými směry, nahoru 

a dolů a do různých stran. Patří k tomu i mrkání, 

což je přirozený způsob pro zajištění 

rovnoměrného rozložení slzného filmu v oku. 

Před cvičením se vždy provádí uvolňovací cviky, 

cvičí se bez brýlí. Mezi cviky a na konci cvičení 

klienti vždy oči na 5 – 10 vteřin zavřou a uvolní. 



Každý cvičí ve svém přirozeném rytmu. Během 

cvičení se přidávají i složitější cviky, např. se 

očima píšou velká písmena a slova. Na závěr 

aktivity společně sdílíme, jak cvičení klientům šlo, 

jaké slovo kdo očima napsal, jaké to bylo a 

inspirujeme se navzájem. 

Po krátkém odpočinku navazuje prstovým čchi 

kung. Tato krátká prstová cvičení působí 

preventivně a při akutních stavech ovlivňují celé 

tělo, uvolňují strnulou šíji, pomáhají při horečce, 

nachlazení, poruchách trávení a mohou dokonce 

zmírnit zdravotní potíže při chronických 

onemocněních a v neposlední řadě zlepšuje 

obratnost prstů a uvolňuje ruce. Díky tomuto 

cvičení se rovněž procvičuje paměť a schopnost 

se koncentrovat. Každý prst souvisí s určitým 

orgánem v našem těle a my můžeme takto 

snadným cvičením zmírnit potíže, které nás 

aktuálně mohou trápit. Především se tímto 

zlepšuje motorika, stimulují vnitřní orgány a 

nervová soustava. Toto cvičení je pro klienty 

zajímavé tím, že i sami mohou pracovat na tom, 

aby se cítili lépe. 

V závěru aktivity klienti vzájemně sdílí své 

pocity ze cvičení, které doplňují svými 

podobnými zážitky a zkušenostmi. Poděkují si, že 

si mohli zacvičit a mohou se těšit na příště. 



Reakce na cvičení od p. Marchalové: „Já chodím 

ráda na všechno. Řekla bych, že mi to hodně 

pomáhá.“ 

P. Patočka: „Když jsem tady přišel, nevěděl 

jsem, že existuje něco na cvičení očí. Když jsem 

se dozvěděl, že existuje oční jóga, začal jsem ji 

cvičit i mimo program. Necvičím to dlouho, jsem 

zde krátce, ale cítím mírné zlepšení. Chci v tom 

pokračovat.“ 

p. Přibylová: „Ohromně mě to vyhovuje a 

zajímá. Je to dobře udělanej program. 

Srozumitelnej.“ 

p. Pospíšilová: "Přináší mi to uspokojení. Strašně 

dobrá věc, že si to stále opakujeme. Naučila jsem 

se něco nového, co jsem neznala. Jsem spokojená s 

Tebou jako lektorkou, že nám to velmi dobře 

vysvětluješ."     

p. Krtičková:  "Příjemná a užitečná hodinka a půl 

s oční terapií. Naučili jsme se spoustu nových 

očních cviků. Zlepšilo nám to náladu, že pro sebe 

něco můžeme udělat."      

p. Šobrová: "Je to zábavný. Je to osvěžení 

psychiky. I když se mi zrak už nezlepší, je dobré si 

ho aspoň udržet, že člověk nepadá do apatie."     



p. Čížková:  "Rozhodně je to zajímavý a můžeme 

si lecos dělat sami z cvičení, co se tady naučíme. 

Každá takováto akce je velice dobrá a přínosná. 

Každopádně jsem spokojená."    

p. Hegyiová:  "Vnímám to pozitivně."     

p. Hloušková: "Je škoda, že to nezačalo dříve. 

Právě jsem cvičila s rukama, ale moc mi to nejde. 

Chce to trénink. Je to cvičení, po kterým se cítí 

člověk uvolněnej a cvičil by dál, ale časově to 

nevychází."   

     Erika Hubáčková Čepelová 

 



Výlet do Baziliky sv. Markéty 

 

Středeční výlet do Baziliky sv. Markéty, která je 

součástí komplexu břevnovského Benediktinského 

arciopatství sv. Vojtěcha a sv. Markéty, jsme sice 

měli deštivý, to nám ale rozhodně nezkazilo 

náladu. Jednou ročně si užít letní déšť je naopak 

blahodárný zážitek pro naše klienty v rámci 

reminiscence. V Bazilice proběhla poutavá 

přednáška o historii tohoto kláštera a řádu 

Benediktinů, jehož vznik se datuje od roku 993, 

takže letos slaví Benediktini 1030. výročí vzniku. 

Obdivovali jsme v Bazilice krásu čistého baroka, 

kterou zde postavili otec a syn - Kryštof a Kilián 

Ignác Dientzenhoferovi. Prostory jednoloďové 

Baziliky jsou vyzdobeny obrazy od barokních 

mistrů Petra Brandla, Jana Petra Molitora a 

dalších, o výzdobu stropu s iluzivní malbou se 

postaral malíř Jakub Stevens. Oltář je vyzdoben 

točitými sloupy v kombinaci hnědorůžové, zlaté, s 

dominantními bílými sochami - anděly a svatými. 

V interiéru baziliky, v presbytáriu, dominuje nový 

oltářní stůl s ostatky sv. Vojtěcha ve tvaru srdce, 

který zde slavnostně umístili a vysvětili před 30 

lety, k 1000. výročí Benediktinů. Naši věřící klienti 

měli možnost se u oltáře pomodlit. Pak jsme ještě 

využili chvilky bez deště na krátkou procházku k 



Pavilonu Vojtěška. Kdo mohl, podíval se na 

pramen Brusnice, která se vlévá do Vltavy, a 

poslechli si jeho zajímavou historii. Bohužel déšť 

zintenzivnil a nás přinutil k dřívějšímu odjezdu. 

Stejně ten výlet stál za to a všem se moc líbil.  

 

         

                  Adriana  
 

 



V měsíci srpnu, kdy slunce by mělo hřát 

V noci 6. 8. Začaly malé kroupy a sníh 

padat 

Od toho dne se ochladilo 

Sluníčko se zahalilo 

Jeden den trochu vyšlo 

A za chvíli jej mraky zakryly 

A my čekali, až odejdou mračna  

Sluníčko bude hřát 

Co si člověk může přát? 

 

Je tady září a na zahradě 

Dozrává ovoce a vinné keře 

Vždy to slunko pěkně hřeje 

Těšíme se, že nejsou žádné mraky 

I když v noci by mohlo sprchnout taky 

 

Zase tady bude říjen a listopad 

To zase vítr bude listí ze stromu shazovat 

Dobrovolníci budou trávu hrabat 

Cestičky zametat 

 

Máme-li tak krásný dům, ba přímo zámek 

Je třeba o něj pečovat 

Těm lidem, kteří sem chodí pracovat 

Můžeme jen od srdce děkovat. 

Jindřiška 



Úroda ze zahrádky 

Úroda ze zahrádek nesmí být zmarněna! V pondělí 

odpoledne se sešli ochotní klienti pomoct s 

přípravou čtyř plechů koláčů pro úsek A, na úterní 

odpolední svačinku a na plánované středeční 

odpolední aktivity. Malá manufaktura funguje i na 

Palatě, každý dělá, co může a umí. Nejstarší 

kuchařinka Miluška, 101 let, řekla, že nepekla 80 

let!!! A že si užila tuto ergoterapii jako připomínku 

na časy dávno odešlé... Překvapivě do Klubu 

kuchařinek jsme přijali pana Zdeňka, jehož síly 

jsme opět využili hlavně na míchání těsta. Díky 

němu měníme název aktivity na Klub kuchařů.  

...věříme, že všem švestkový koláč s drobenkou v 

úterý na odpolední svačinku chutnal 

              Adriana 

 



Tance v sedě 

V Domově pro seniory Kobylisy proběhl 13. 

ročník taneční soutěže Tance v sedě, kterého se 

zúčastnilo pět domovů seniorů, mezi nimiž 

nechyběly naše tanečnice z Palaty. Z ostatních 

domovů to byly: DS Nová Slunečnice, DS 

Chodov, DS Heřmanův Městec a organizátor akce 

DS Kobylisy.  

Všichni byli oceněni 1. místem, protože každé 

taneční vystoupení bylo originální a poctivě 

nacvičené. Všechny potěšilo bohaté pohoštění a 

koncert Jaromíra Adamce coby Waldemara 

Matušky. Už vymýšlíme, co nacvičíme příště. 

 

                        Adriana 

 



Ruční práce 

Zručné klientky si vyzkoušely tvorbu batikovaných 

šálů z hedvábí, některé batikovali poprvé. Vázání 

šátků i barvení jim šlo překvapivě dobře. Tato 

ergo-arteterapie je bavila a samy byly překvapené, 

že to dokázaly. V batikování budeme pokračovat s 

jinými textilními doplňky, jako jsou tašky, šátky, 

přehozy. 

               Adriana 

 



Jak ráda vrátila bych se zpět 

do bezstarostných dětských let. 

 

Ty krásné chvíle prchají jako sen,  

v srdci nám nechají vzpomínky jen. 

 

Na zašlé mládí, které uteklo nám, 

na stará kolena co nyní mám? 

 

Já házím bolest za hlavu,  

i když někdy spadnu na podlahu. 

 

Když nemohu bolestí spát, 

ráno je to na mně znát. 

 

Těším se na ráno, kdy slunce na nás mává. 

vím, že bude pěkně hřát. 

Někdy až moc, tak se těším na noc. 

 

Sbor sluníčko nám pěkně zpívá,  

co jiného nám zbývá? 

Procházka po naší krásné zahradě. 

 

Děkujeme paní Perglové, panu Vomáčkovi a panu 

Synákovi, 

že stále nové písničky vyhrávají 

a naše srdíčko zahřívají. 



Samozřejmě moc děkujeme kolektivu palaty, 

že se o nás, co se aktivit týká, dobře stará. 

Málokde se mohou klienti, tak krásně bavit, jako 

my na Palatě. 

 

Jindřiška 

 

 

 

 
 
 
 
 
 



Kulturně historický cyklus – „významní 

oslavenci“:  „Babička“ 

 

V létě roku 1855 byla poprvé publikována 

nejznámější kniha Boženy Němcové…Ano, jistě 

jste se již všichni správně dovtípili, že naším 

„letním“ oslavencem je literární postava ze 

stejnojmenného románu…Babička. Postupem času 

se stala jednou z nejúspěšnějších českých knih, 

dosáhla více než tří stovek českých vydání a byla 

přeložena do více než dvaceti cizích jazyků. 

Oslavme s Babičkou její „narozeniny“ i tím, že 

vzpomeneme na její autorku Boženu Němcovou, a 

to nejen ve chvíli, kdy se v obchodě právě 

chystáme zaplatit 500korunovou bankovkou, na 



které je naše možná nejslavnější spisovatelka 

zobrazena 😊 

Božena Němcová se narodila roku 1820, 

pravděpodobně ve Vídni…Existuje totiž 

domněnka, že by mohla být nemanželským dítětem 

sestry vévodkyně Zaháňské a že manželé Panklovi 

byli jen adoptivními rodiči, se kterými prožila své 

dětství v Ratibořicích u České Skalice. 

V roce 1837 byla na nátlak své matky provdána za 

úředníka finanční stráže Josefa Němce, se kterým 

měla 4 děti, a to syny Karla, Hynka, Jaroslava a 

Theodora. Jinak byl ale vztah Boženy a Josefa 

značně komplikovaný a měli spolu časté 

manželské neshody. Roli v tom mohla hrát na tu 

dobu nebývalá emancipovanost paní Němcové i 

její „románky“. Pan Němec byl pro své 

vlastenecké cítění pronásledován úřady a často 

překládán na různá místa v Čechách i na 

Slovensku. Přes veškeré obtíže s tím spojené se ale 

místa jako Chodsko či Litomyšl stala pro Boženu 

Němcovou inspiračními zdroji v její literární 

tvorbě. Další velká zkouška jejich manželství 

přišla, když v roce 1853 zemřel jejich literárně 

nadaný syn Hynek. 

Během jejich pobytu v Praze v letech 1842 až 1845 

se spisovatelka měla možnost seznámit s pražskou 

vlasteneckou společností. Poslední léta života 



strávila v Litomyšli, kde redigovala a připravovala 

k vydání „Babičku“. Ke konci jejího života se jí 

velmi zhoršil zdravotní stav, manželem byla 

převezena do Prahy, kde v roce 1862 umírá. 

Z jejího literární díla jsou známé např. „Obrazy 

z okolí Domažlického“, „Divá Bára“, „V zámku a 

podzámčí“ 

Zcela výlučné místo v tvorbě Boženy Němcové má 

Babička (1855). Příběh, který se odehrává na 

Starém bělidle, kde babička tráví svá poslední léta 

života u dcery a zetě mezi vnoučaty, zná snad 

každý z nás. I charakteristiku hlavní postavy, tedy 

babičky, která je představena jako moudrá, laskavá 

a trpělivá žena, která je nositelkou celého množství 

vesnických zvyků a tradic. Dokáže si získat respekt 

a uznání nejen místního obyvatelstva, ale i paní 

kněžny. Svou životní filozofii lásky a dobroty 

předává i svým vnoučatům, přičemž její 

nejvěrnější posluchačkou je Barunka, což je 

autobiografická postava Boženy Němcové. 

Ono se říká „Babička“ Boženy Němcové, ale 

stejně dobře můžeme říct – „naše“ Babička, naše 

paní Božena Němcová, babička nás všech 😊 A 

jsme moc vděční, že na výletě s Palatou na 

Vyšehrad jsme mohli paní Boženě Němcové, 

stejně jako Karlu Hynku Máchovi či Janu 

Nerudovi, vzdát čest přímo u jejího hrobu… 



 

     
 

 

Použité zdroje: 

 Čeští spisovatelé 19. a počátku 20. století. 

Praha: Československý spisovatel, 1982 

 OPELÍK, Jiří, a kol. Lexikon české 

literatury: osobnosti, díla, instituce. 3/I. M–

O. Praha: Academia, 2000.  
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Častolovice – výlet na zámek a návštěva 

zvěřince 

Krmili jsme lamy, z ruky do tlamy… Ale pěkně 

popořádku. Cesta z Prahy do Častolovic ve 

východních Čechách je dlouhá. Navíc vede 

nejdříve přes celou Prahu. Ráno jsme tedy museli 

časně vyrazit. Náš autobus byl úplně plný a ještě i 

další auto pro převoz vozíčkářů. A už jsme uháněli 

po dálnici na Hradec Králové. Častolovice jsou mě 

stys v okrese Rychnov nad Kněžnou a ještě 30 

kilometrů za Hradcem. Dnes zde žije přibližně 1 

700 obyvatel. Na místě zámku stála nejdříve vodní 

tvrz. Prvním doloženým držitelem vsi a kamenné 

vodní tvrze, chráněné koryty říček Bělé a Kněžné, 

byl od roku 1342 Půta první z Častolovic. Byl to 

válečník a dvořan našeho krále Jana 

Lucemburského, který údajně obec povýšil na 

městečko. Později patřily Častolovice mnoha 

různým majitelům. To bylo v letech 1440 – 1588, 

kdy se tu postupně vystřídalo 11 vlastníků. Potom 

se roku 1588 stal jediným majitelem tvrze Jan 

Friedrich (česky Bedřich) z Oppersdorfu. Právě 

Jan Bedřich z Oppersdorfu a jeho žena Magdaléna 

z Donína dali přestavět vodní tvrz na renesanční 

zámek. Plastické erby této dvojice jsou vsazeny do 

nadpraží průchodu do zámeckého parku. Zámek 

má čtyři křídla kolem téměř čtvercového nádvoří s 



patrovým panským křídlem s arkádovým ochozem 

a protější přízemní hospodářské zázemí. Roku 

1694 koupil Častolovice nejvyšší purkrabí pražský 

Oldřich Adolf Vratislav, říšský hrabě ze 

Šternberka. Pro Častolovice započala éra 

rozvětveného rodu Šternberků. Ve druhé polovině 

19. století byla část zámku přestavěna v 

novogotickém slohu a byl založen anglický park. 

Na začátku 20. století byly novogotické prvky ze 

zámku víceméně odstraněny, aby tak opět vynikla 

jeho původní renesanční podoba. Nad vchodem 

byla vystavěna mohutná věž a do ní byla umístěna 

vodní nádrž, která zásobovala vodou celý zámek, 

včetně kašny na nádvoří. Východní křídlo zámku 

bylo zvýšeno o jedno poschodí, aby byl zámek 

schopen ubytovat všechny členy rodiny. Leopold 

Sternberg, který se roku 1896 narodil právě 

v Častolovicích, byl majitelem, když v roce 1940 

přešel zámek pod německou nucenou správu. V 

roce 1942, poté co se Leopold přihlásil společně s 

dalšími představiteli české šlechty otevřeně k české 

národnosti, musela rodina Sternbergových sídlo 

opustit. Po II. světové válce bylo panství 

Leopoldovi navráceno, ale pouze do roku 1948, 

kdy bylo zkonfiskováno státem. Rodina odešla do 

emigrace do USA a na Jamajku, kde Leopold roku 

1957 zemřel. V roce 1992 byl zámek v restituci 



navrácen současné majitelce, jediné dceři Leopolda 

a Cecilie Sternbergových, Dianě Phipps 

Sternbergové (nar. 1936). V dětství vyrůstala v 

Praze a léta trávila na rodovém sídle Šternberků v 

Častolovicích. Od roku 1964 žila trvale v Londýně. 

Ihned po restituci začala hraběnka Sternbergová s 

vysazováním stromů a keřů nejenom na nádvoří 

zámku, ale také po celém parku. Zámecký areál se 

totiž rozkládá na ploše přes 40 hektarů.  Byla 

založena obora s bílými daňky a Dybovského 

jeleny, růžová a vodní zahrada s rozmanitými 

druhy vzácných květin. Právě růžová zahrada a 

růže vůbec jsou největší vášní a pýchou paní 

majitelky. Sama o ně dlouhou dobu pečuje. Bylo 

vysázeno na 200 druhů staromódních růží. Jejich 

názvy jsme viděli na cedulkách podél cest v parku 

u každé růže. Květiny jsou ostatně velkou 

doménou celého zámku i uvnitř. Všechny jsou 

živé, žádná umělá, a když se na zimu zámek 

uzavře, tak jsou všechny ve vytápěném skleníku. 

My jsme po příjezdu ihned přešli do nádvoří 

zámku. Upoutala nás pohoda a klid, který tu 

vládne, a který nás ihned oddělil od rušné silnice 

před zámkem. Na nádvoří stále hraje poklidná 

hudba, která jako kulisa doprovází pohled na dvě 

velké ptačí voliéry, kašnu a přilehlou kavárnu. 

Jako byste vešli k někomu domů. Jak se dále 



dovídáme, už po staletí jsou neodmyslitelnou 

součástí častolovického nádvoří barevné malby na 

fasádě. Původní fresky jsou inspirovány 

ilustracemi knihy starověkého historika Tita Livia 

o dějinách Říma. Zachycují ve čtyřech pásech 

nejen ornamentální výjevy, ale i bitevní scénu, 

figury římských císařů a dvě scény z dějin Říma. 

Už na počátku 19. století ale byly ve velmi 

špatném stavu a mohly zaniknout. Od počátku 20. 

století byly však několikrát konzervovány.  

Poslední restaurování proběhlo v letech 2015 – 

2016. Z podloubí, které lemuje nádvoří, se 

přesouváme ke schodišti. Od prohlídky panského 

křídla zámku s průvodci nás odděluje 32 schodů. 

Je na nich koberec a na zdech halapartny. Plošina 

pro vozíčkáře však jede příliš pomalu. Na pomoc 

rychle přicházejí čtyři chlapi, zaměstnaní v zámku 

jako údržbáři a zahradníci. Pomáhají společně 

s námi všem po schodech nahoru a většinu vozíčků 

s námi vynášejí i s naším sedícím výletníkem. Ta 

robota ovšem všechny čeká i nazpět dolů. Tak to 

byla skutečně záchrana výpravy. Vidět interiér 

zámku a vystavené mnohé osobní předměty rodiny 

majitelů stojí za námahu. Nad schodištěm 

vstupujeme do arkádové chodby. Její renesanční 

oblouky byly původně otevřené, ale v 19. století 

byly zaskleny. Vystavena je zde opravdu velká 



zbraň – mušketa. Na stěnách zrcadla se stříbrnými 

rámy s velkými ornamenty, zajímavě tvarované 

lustry jako velké zasklené lampiony s kostrou z 

kovářského železa. Z chodby nás paní průvodkyně 

vede do dámského pokoje. Na stěně je velké 

množství sošek ptáčků z porcelánu. Každý má 

svou malou dřevěnou vyřezávanou poličku. Ty 

poličky ručně vyrobila paní Cecilie, maminka paní 

majitelky. Následuje pánská ložnice a další pokoje. 

Všude jsou cenná umělecká díla renesance, kdy byl 

zámek postaven, potom baroka, empíru a 

biedermaieru. V Rytířském sále, který je rozlohou 

přes 300 metrů čtverečních jedním z největších 

renesančních prostor v České republice, se nachází 

rodová galerie Šternberků. Také 24 výjevů ze 

Starého zákona. Jde o olejové malby na dřevěných 

deskách zhotovené podle rytin Jana Sadlera. 

Stropy prvních pokojů jsou bílé, bez malby, či 

jiného zdobení. Ale tady je zachovalý renesanční 

kazetový strop, vytvořený a datovaný kolem roku 

1600. Tedy přímo při stavbě zámku. Takové se 

nacházejí hned ve čtyřech místnostech západního 

křídla. Touto perlou naše prohlídka končí a jak 

jsme opět na nádvoří, hurá do kavárny na oběd. 

Tady nás velice milá obsluha nechává sníst naše 

oblíbené dovezené řízky. Nápoje a sladkosti si 

ovšem hromadně kupujeme a jsme skvěle 



obslouženi. Posilněni obědem, vyrážíme skoro 

všichni na prohlídku zámeckého zvěřince. Je 

součástí parku hned za zámkem. Jeho návštěva 

stojí opravdu zato. Myšlenkou a záměrem bylo 

vytvoření tzv. “petting farmy“, které jsou rozšířeny 

v Evropě a v USA. Jsou to místa, kde je možnost 

prohlédnout a pohladit si různé druhy domácích i 

cizokrajných zvířat, které jsme viděli třeba jenom v 

knížkách nebo na obrázcích. A skutečně. Ohrady 

jsou uzpůsobené tak, aby zvířata mohla vystrkovat 

hlavy k nám, návštěvníkům. Láká je samozřejmě 

krmení v podobě granulí. Ty záhy běžíme ještě 

dokoupit, protože jdou rychle na odbyt. Za to 

máme skvělou možnost pohladit si všechny 

čtvernožce. S ptáky je to jinak, ale takového 

pštrosa Emu stačí docela jen zblízka vidět. Ovšem 

lamy Guanaco i lamy Alpaky, Osla, Shetlandské 

poníky, ovečky, kozy domácí, ale i kozy 

Walliserské s opravdu dlouhými točenými rohy a 

srstí stojí za pohlazení a polaskání. Všechna zvířata 

jsou na to zvyklá a mají radost. K vidění jsou také 

morčata ve voliérách, která bydlí v zajímavých 

domečcích. Některé vypadají jako malé zámky, 

jiné jako chaloupky, či domky. V parku bychom 

našli ještě mnoho zajímavého, například staletou 

lipovou alej a zmíněnou vodní zahradu a moderní 

sochy, ale nás už čeká cesta zpět domů. Na pohodu 



a klid Častolovického panství ale budeme rádi 

vzpomínat. Vše je přístupné veřejnosti a 

návštěvník je tu vřele vítán. Konají se tu svatby, 

třeba přímo v růžové zahradě, a jiné akce. O vše je 

dobře pečováno a udržováno dobrými lidmi. Za 

výborné přijetí, které vždy udělá dobrým celý 

výlet, velmi děkujeme.                     

S využitím obsažného webu zámku 

https://www.zamek-castolovice.cz/ , wikipedie a 

účasti na výletu, Martin Průcha.   
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Jak se mi daří na Palatě? 

Jsem tu pár měsíců. Přežila jsem dva totalitní 

režimy. 4 roky totálního nasazení. Podstoupila 

jsem 8x stěhování! Říká se, že je lépe vyhořet, než 

se stěhovat! A je to pravda! Toto vyoralo hlubokou 

brázdu ve mně, v mých 101 letech. Oporou 

v těžkých chvílích byla pro mne rodina a mí 

přátelé! 

Co se to všechno změnilo! 

Uvědomila jsem si to, sedíc na invalidním vozíčku 

za zvuku hřmotné reprodukované dechovky. 

Porovnávala jsem to s noblesou divadelních plesů. 

Nezpívám si každý den „Ódu na radost“. Ale vždy 

se těším na příchod Lukáše, pookřeji ve 

společnosti psychologa Martina. 

Pochutnávala jsem si na brynzových haluškách a 

pivu při grilování. 

Každodenně cvičím 10x10 cviků podle Elmarity 

Divíškové, která provozovala gymnastickou školu 

v Brně. 

Mám plno návštěv. Přicházejí také zaměstnanci 

z Řep, kde jsem byla 9 měsíců v péči sester 

Boromejek. 

Zúčastnila jsem se, mimo jiné, přípravy těsta na 

švestkový táč z úrody Adriany. Přitom jsem se 

vrátila několik let dozadu, kdy jsem ještě 

hospodařila ve svém bytě. 



S povděkem konstatuji, že moje spolunocležnice 

Evička nechrápe! Je to moje sekretářka. Přejeme si 

každé ráno „dobrý den“ a večer „dobrou noc!“. 

S povděkem všem, kteří nás ošetřují, volám 

v japonštině: „Jakaši takaši, PALATA moja ši!“ 

   S pokorou M. W. 

 


